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A Debreceni Egyetem Gazdaságtudományi Kara a Magyar Olimpiai Bizottság 
támogatásával, a Magyar Közgazdasági Társaság – egyébként 2014-ben 
Debrecenben megalakult - Sportgazdasági Szakosztályával együttműködve, 2015-
ben is konferenciát rendezett a TAO sportágak helyzetéről, kiemelten tárgyalva a 
támogatói oldal szerepét.  

A 2013. november 7-8.án rendezett – „A felsőoktatás szerepe a sportban, 
élsportban és az olimpiai mozgalomban különös tekintettel a társasági adóból 
(TAO) támogatott sportágak helyzetére és a támogatások hasznosítására” című 
konferencián 14 előadás hangzott el, és az előadások anyagából önálló 
tanulmánykötet jelent meg, gazdagítva a magyar sportgazdaságtan irodalmát. 

Mind a 2013-ban, mind a 2015. évben rendezett konferencia egyben továbbképzés 
is volt az edzők, sportszervezők részére. A konferenciát köszöntötte Dr. Pető 
Károly a Debreceni Egyetem Gazdaságtudományi Kar dékánja, majd Prof. dr. Tóth 
Miklós a MOB alelnöke, Dr. Bács Zoltán a Debreceni Egyetem kancellárja, és Dr. 
Papp László Debrecen megyei jogú város polgármestere. 

A bevezető fő referátumot Prof Dr. Kovács Árpád, Magyarország Költségvetési 
Tanácsa elnöke, a Magyar Közgazdasági Társaság elnöke, a Magyar Labdarúgó 
Szövetség elnökségi tagja tartotta, az állami költségvetés makro összefüggései, és a 
sportköltségvetés témájában. 

Érdekes volt hallani a sportra fordítandó források egyre növekvő mennyiségét, 
összehasonlítva más területekre fordított összegekkel. Az előadó ismertette a 2015. 
évi költségvetés fő irányszámait, rámutatva arra, hogy a figyelembe vett 
növekedési mérték 2,5%, de több elemző ennél jobb eredményre számít.  

A kormány és a piaci előrejelzők, elemzők is a hazai növekedés lassulásával 
számolnak a múlt évi kiemelkedő teljesítmények után, kérdés a mérték és a 
hosszabb távú fenntarthatóság.  

Bemutatta az államháztartás konszolidált funkcionális megoszlását %-ban, 
kiemelve a sport és a szabadidős tevékenységek, szolgáltatások adatait. Ezek 
alapján 2010-ben 0,5% volt, 2014-ben 0,95%-ra emelkedett, és a 2015 évi 
költségvetésben 1% van tervezve a sportra fordítható forrás, ami 164.167,3 millió 
forint értékű. 2010-ben 66.538,4, 2014-ben 135.074,4 volt millió forint ráfordítás 
volt e területen.  

Bemutatta az államháztartás sport és szabadidő célú kiadásait, alrendszereként 
a sportcélú társasági adó osztalék, ismertebb nevén a TAO kedvezményt.   

 
 
 
Érdekesség, hogy amíg az önkormányzati alrendszer ráfordításai lényegileg 

nem változtak addig a TAO eléri ezt az értéket, és a központi ráfordítás 
meghatszorozódik.  

Az adatokban a szponzoráció, reklám nem szerepel, nagyságrendileg hasonló 
lehet. Bemutatta a sport célú társasági adókedvezmény arányát a (bruttó) 
társasági adóhoz (millió forint/százalék) szempontjából Ez 2015-ben 11,3% lesz a 
2014 évi 10,5% után. Megismerhettük a sport célú fejlesztési kiadások arányát a 
központi költségvetés összes fejlesztési célú kiadásán belül, amely 2014-ben 7,08% 
volt és 2015-re a tervezet már 7,81%-ra emelkedhet. Részletesen bemutatta a 
központi költségvetés sport célú kiadásainak megoszlását, és összefoglalva az 
alábbi megállapításokkal zárta nagysikerű előadását: 

• A sport célú költségvetési kiadások 2015-ös, 164 milliárdos nagyságrendje 
a költségvetésen belül 1 %-os nagyságrendet képvisel, amihez várhatóan 
45 milliárdos TAO kedvezmény járul;  

• A TAO kedvezményből eddig átlagosan a labdarúgás 49,4%-kal, a 
kézilabda 16,5%-kal, a vízilabda 15,9%-kal, a kosárlabda 11,0%-kal, a 
jégkorong 6,9%-kal, a MOB 0,3%-kal részesedett. 

• A TAO kedvezmények értékelésénél figyelembe kell venni, hogy hasonló 
nagyságrendű lehet még a vállalati szponzoráció és reklám, valamint ez a 
nagyságrend kb. az állami bevételeken belül az ÁFA és az SZJA-hoz képest 
jóval kisebb TAO bevételek 10%-át jelenti, és ennek is jelentős része a 
sportszervezetek adózásán keresztül visszatér az államháztartásba.  

• A sport célú fejlesztési kiadások az összes központi költségvetési forrásból 
származó fejlesztés valamivel több, mint 114 milliárd forint, ami bár a 
2010-es gyakorlatilag nullát jelentő fejlesztési összeghez képest jelentős 
emelkedés, az összes fejlesztésre fordított pénz közel 8%-át teszi ki.  

• Az államháztartás központi és önkormányzati alrendszere sport célú 
kiadásainál az önkormányzatok részesedése stagnál, míg a központié 
jelentősen megemelkedett. 

A magyar költségvetés sportra fordított elemzése után az EMMI 
Sportállamtitkárság közreműködéséről, a sportra fordítható TAO támogatások 
felhasználásáról tartott előadást Jánosi Balázs, az Emberi Erőforrások 
Minisztériuma Látvány - csapatsportok Támogatási Főosztályának 
főosztályvezetője.  

A Magyar Edzők Társasága képviseletében Molnár Zoltán elnök és Köpf Károly főtitkár is felkérést kapott előadás tartására  
„A TAO – sportágak sportgazdasági helyzetének áttekintése a támogatói oldalról” c. Konferenciára,  

amely a Debreceni Egyetem Gazdaságtudományi Karán volt 2015. február 19.-én és 20.-án. 
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Előadása bevezető részében áttekintést adott a TAO sportágakat érintő 
jelenlegi jogszabályokról, a létszámadatokról, azok változásairól az elmúlt 3 évben.  

A sportolók létszámának változásait %-ban kimutatva az ábrán láthattuk, hogy 
a növekedés a jégkorongnál 193%, a kézilabdánál 151%, a kosárlabdánál 193%, a 
labdarúgásnál 139%, és a vízilabdánál 141% volt a bázisévhez, 2011-hez képest. 

Az igazolt versenyzők száma több mint 100 000 fővel nőtt, 2011–ben 234.498 
volt, ami 2015-re 344.085 főre emelkedett. A jövő legfőbb megoldási feladatait 
abban jelölte meg, hogy a TAO kiszámítható legyen, szigorú elszámoltatás alapján 
történjen és a fenntarthatóság megoldódjon. 

A sportági eredmények fejlődésének egyik lényeges összetevője az 
edzőképzés helyzetének elemzése, és a fejlesztési irányvonalak 
meghatározása. A jelenlegi helyzet kritikáját és a fejlesztési 
törekvéseket mutatta be Molnár Zoltán a TAO támogatások 
függvényében, mint a Magyar Edzők Társaságának elnöke.   

Köpf Károly, a Magyar Edzők Társaságának főtitkára, a TAO szerepe 
és fontossága az edzőképzésben című előadásában szintén kiemelte 
a jelenlegi OKJ képzések alacsony színvonalát, a szakszövetségi 
edzőképzések megváltoztatásának szükségességét.   

Mindketten hangsúlyozták, hogy erős és egységes központi 
edzőképzés szükséges, amelynek szakmai központja újra a Magyar 
Testnevelési Egyetem kell, hogy legyen, amelynek felvételi 
rendszerre, a képzési szintek egymásra épülésére és a sportági 
szakszövetségekkel szoros együttműködésre kell szerveződnie. A 
magyar sportélet csak úgy tud megújulni, ha az edzőképzést 
korszerűsíti, a színvonalát a nemzetközi szintre emeli.  

Érdekes megközelítését adta Szabó György, a Menedzserek Országos 
Szövetségének elnöke a témának, elemezve a menedzserek szerepét a sportban és 
a TAO – támogatások odaítélésében. Elemezte előadásában a GDP és a 
sporttámogatások összefüggéseit, rámutatva, hogy a támogatások mértéke a jövő 
gazdasági helyzetétől függ.  

A magyar GDP összességében kicsi, és a társadalmi elosztás a GDP 
százalékában történik. Érdekes volt hallani előadásában azt a felvetést, hogy vajon 
a cégvezetők felismerik-e a sporttámogatás szükségességét. Helyesen látják-e 

ennek szükségességét az egészségesebb munkaerő, a verseny tűrése, felvállalása 
szempontjából.  

Ezen a területen is az előadó szerint még sok a tennivaló. Értékelte a TAO 
jelenlegi rendszerét, amelyet áttekinthetőnek, konstruktívnak, megfelelőnek, 
elfogadhatónak tart.  

A NAV-on keresztüli elszámolás jó, egyetért azzal az elvvel, hogy aki adta a 
pénzt az tudja azt is hova került a pénze. Felvetette, hogy több hónap mire az 
összegek végigfutnak a rendszeren. Ezen változtatni kell, olyan konstrukciót kell 
kidolgozni, amelyen mindenki nyer. 

Dr. Székely Mózes, a Felsőoktatási Tervezési Testület elnöke, a Magyar Egyetemi- 
Főiskolai Sportszövetség főtitkára, a TAO támogatások szerepe és lehetőségei az 
egyetemi sportban, című témában tartott értékes előadást. 

Nagy sikere volt a hallgatóság körében Dénes Ferenc sportközgazdász előadásának 
a „TAO jelene és jövője a közgazdász szakértő szemével”, amelyben elemezte, hogy 
miért kell a TAO. A magyar sport nem jól működik, mert a sportolási aktivitás 
alacsony, a látványsportok nézettsége nem megfelelő, szintén alacsony, a 
vállalatok sportköltségvetése kicsi, a központi és a helyi kormányzatok keveset 
költenek a sportra.  

Kiemelte, hogy a jelenlegi kormányzat többet költ a sportra, mint az eddigiek, 
és jó döntés volt, hogy az összegeket legitimizálta. Helyesnek ítélte meg, hogy az 
utánpótlás nevelést és a létesítményfejlesztést kiemelten kezeli a jelenlegi 
sportvezetés.  

A jövőre nézve javaslata arra irányult, hogy az általa fontosnak tartott 
feladatokra kell koncentrálni, amelyek a következők: 

• (Majdnem) minden gyerek sportoljon  
→  Az egészséges életmód valóssággá váljon  
→ felnőttkorukban is sportoljanak 
→  szabadidős sportszolgáltatások bevétele nőjön.  

• Összefüggés legyen a sportolás és a sport nézettsége között  
→ a sportszórakoztatás nézettsége nőjön,  
→ sportvállalatok bevétele nőjön. 
→  A tehetségek felszínre kerüljenek,  
→ a magyar sport eredményessége javuljon 

• A vállalatok „szeressék a sportot”  
→  A TAO -ból sportreklám, szponzorálás legyen 
→  A sport GDP-n belüli súlya nőjön. 
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Dr. Gudra Tamás az MLSZ gazdasági főigazgatója a „Magyar Labdarúgó Szövetség 
TAO – politikáját” elemezve bemutatta a klubok programjainak megoszlását a TAO 
támogatásokból,  mely szerint a 4 év  alatt 46% az utánpótlás nevelésre, 49% az 
infrastruktúra fejlesztésre és 5% egyéb kiadásokra terjedt ki.  

A jövő feladatait abban látja, hogy a lehívható keretek maximális 
kihasználásúak legyenek, a szövetségi és klubprogramok egyensúlya (1/3-2/3) a 
hivatásos/amatőr arányok egyensúlya (1/3-2/3) legyen, a stratégiai célok 
érvényesítése (tömegesítés ► minőség), és a szabályosság növelése 
megvalósuljon. Módosítási javaslatai még, hogy elektronikus edzéstervet kelljen 
készíteni minden edzőnek, a külföldi játékosok száma csökkenjen, pl. ha van a 
klubnak külföldi játékosa, akkor a TAO támogatása kevesebb, az NB II -ben ha van 
külföldi játékos, akkor nem kap TAO támogatást. Hangsúlyozta az ellenőrzés 
fontosságát a kifizetéseknél. 

Hogy hogyan valósul meg a TAO támogatások rendszere, azt Garabuczi József, a 
KPMG Tanácsadó Kft adómenedzsere világította meg. Rámutatott a hálózati 
stratégia, és az üzleti rendszerek összeillesztésének fontosságára.  

Hibaként elemzi, hogy az egyetemi sport nem tudott bekapcsolódni ebbe a 
rendszerbe s így annak stabil, tervezhető forrása nem volt. Ez a győri Széchenyi 
István Egyetem példáján is látható, de viszont előnyként írja le, hogy, a helybeliek is 
bekapcsolódhatnak a létesítmény - fejlesztésekbe. Pozitívan értékeli, hogy 2014-
ben csökkent az adminisztráció a TAO pénzek elszámolásaiban.   

Dr Papp Ilona a Széchenyi István Egyetem Gazdaságtudományi Karának dékánja 
ismertette a TAO szerepét az egyetemi sport fejlesztésében. Dr. Gyömörei Tamás a 
Testnevelési és Sportközpont vezetője, Győrben a TAO támogatás jelentőségét és 
fejlesztési lehetőségeit mutatta be.  

A sportági szakszövetségek részéről Rózsa József a Szolnoki Sportcentrum 
ügyvezető igazgatója a szolnoki példát bemutatva elemezte a kosárlabda jelenlegi 
helyzetét és jövőjét a TAO támogatások függvényében. 

A Magyar Jégkorong Szövetség részéről Kovács Zoltán főtitkár a tapasztalataikat és 
a perspektívákat elemezte az új támogatási rendszerben, rámutatva, hogy mit 
adott a TAO a jégkorong sportnak.  

Példaként emelhetjük ki, hogy a Magyar Jégkorong Szövetség a TAO 
támogatásokból milyen fejlesztéseket tudott végrehajtani, amelyek a következők 
voltak:. Új válogatott korosztályok megnyitását, (eddig: U20, U18, U16 és U14, 
újonnan: U17, U15, U13), U15-ös női válogatott korosztály megnyitását, 

megduplázták az utánpótlás programokban behívott játékosok számát (180360), 
válogatott stábok létszámainak növekedését (személyi költségek 

elszámolhatósága), nevelőedzők bevonását vendégedzőként, 
csapatvezetői/Felszerelés-menedzseri képzést és Versenybírók képzését, 
mentoredzői programot, edzői licence  játékvezetői mentorprogramot, aktív fiatal 
játékosok bevonását, ellenőrök képzését, felkészülési körülmények javítását, 
eszközpark korszerűsítését (Metodikai Központ) – vidéki központok létrehozását 
(Székesfehérvár, Miskolc, Debrecen, Győr), Metodikai Központ fejlesztéseket: Steva 
videóelemző szoftver, mozgáselemző szoftver, Inbody testösszetétel mérést, 
egészségügyi háttér javulása terén pedig Bemer-ágy, Bioptron lámpa. 

Domokos Szilárd a Debreceni Egyetem projekt menedzsere a csapatsport 
finanszírozást mutatta be egy esettanulmány alapján.  

Makray Balázs a Debreceni Sportcentrum munkáját bemutatva, egy példaként is 
értékelhető olyan modellt ismertetett, amely különböző sportágakban több mint 
20 világverseny rendezésével is büszkélkedhet. 

Prof. dr. Szabó Tamás a Nemzeti Sportközpontok Sporttudományi és Diagnosztikai 
Igazgatóság igazgatója előadásában a hazai labdarúgó akadémiák auditjáról, az 
MLSZ úttörő munkának nevezhető törekvéséről számolt be.  

Rávilágított az auditálás módszerének fontosságára, annak fő feladataira és 
jövőbeli jelentőségére, amelyet 5 pontban határozott meg: 

1. A lehívható keretek maximális kihasználása 
2. A szövetségi és klubprogramok egyensúlya (1/3-2/3) 
3. A hivatásos/amatőr arányok egyensúlya (1/3-2/3) 
4. A stratégiai célok érvényesítése (tömegesítés ► minőség), 
5. A szabályosság növelése. 

Az auditálással a célok: A tehetséggondozó rendszerek kritikus sikertényezőinek 
meghatározása, kitekintés az elit akadémiák működésének alapvető fontosságú 
összetevőire – hogyan működtessünk egy akadémiát?  

A csapatszintű fejlesztési jövőkép meghatározása. A futballfilozófia, a szakmai 
program és mindezek gyakorlatba ültetésének kérdései.  

Az elit labdarúgó akadémiák pozícionálása a professzionális klub keretein belül. 
A vállalat-irányítás gondolatvilágának megjelenése a futball akadémiákon. Egyéni 
fejlesztés és teljesítménykövetés.  

A csapatfejlesztésre alapozva fókuszálni a játékosok egyéni fejlesztésének 
aspektusira. Sportpszichológus által bemutatott gyakorlati példák által a 
tehetségek egyéni felméréseinek, értékeléseinek és a nyomon követése 
rendszereinek megalkotása. 
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Dr. András Krisztina, Havran Zsolt és Dr. Kozma Miklós, a Budapesti Corvinus 
Egyetem Sportgazdasági Kutatóközpont kutatói a TAO támogatási rendszer 
lehetséges hatása a közép-kelet európai futball, játékos piaci versenyképességére, 
a TAO támogatások lehetséges szerepe a hazai sportvállalkozások nemzetközi 
stratégiájában, témában tartottak előadást. 

Hazánkban egyedülálló kutatás eredményeit mutatják be, amelynek módszerei: 
esettanulmányok/ négy pilot esetben, amely adatgyűjtésre, vezetői interjúkra, a 
sport adatbázisok, vállalati dokumentációk elemzésére alapult.   

Az első esettanulmány a FTC Labdarúgó Zrt- nél a második a Fehérvár AV 19 
jégkorong csapatnál, a harmadik a DAB Docler jégkorong csapatnál, és a negyedik 
a Győri Audi ETO KC kézilabda csapatnál történt.  

Eredményeiket összevetették más külföldi kutatási eredményekkel. és 
megállapították, hogy a Ferencváros esetében a „lökést adó” (push) tényezők a 
meghatározó ösztönzők a nemzetköziségre, a húzó (pull) tényezők relevanciája nő.   

A második esetben a Fehérvár-i jégkorong csapatnál a főbb hazai „lökést adó” 
tényezők a jobb sportteljesítmény igénye és a folyamatos nyomás a pénzügyi 
fenntarthatóság megalapozására.  

A DAB Docler jégkorong csapatnál a lokáció-specifikus tényezők a közelmúlt 
javulása csökkenti a stratégiai versenyhátrányt a jobb nemzetközi beágyazottságú 
tehetséggondozás révén.  

A Győri Audi ETO KC kézilabda csapatnál a nemzetközi beágyazottságú 
karriermenedzsment a stratégiailag sikeres magyar sportvállalatok egyik alapvető 
képessége. 

Támogatási lehetőségek csapat vs. egyéni sportágak esetén címmel Madarász 
Tamás, a Debreceni Egyetem PhD hallgatója, londoni olimpikon cselgáncsozó, 
mutatta be kutatási témáját, amely a labdarúgást, mint a leginkább támogatott 
látványsportágat és az öttusát, birkózást,, vívást és a kajak kenut hasonlította össze 
a támogatás mértéke alapján az igazolt sportolóik számához viszonyítva.  

A birkózásnál az egy főre jutó támogatás összege, 95 328 Ft, a kajak kenu 
sportágnál, 69 126 FT, a vívásnál, 181 577 Ft, az öttusánál, amely a legmagasabb 
összegben részesül e számítás szerint 490 982 FT és a labdarúgás 103 138 Ft 
támogatást kap.  

A beszámolóból látható, hogy a TAO sportágak sportgazdasági elemzése 
mennyi problémát vet fel és a jövőbeli feladatok is milyen sokrétűek. A rendezők 
célja a továbbképzésen és a konferencián megvalósult, az előadók sikerrel 
elemezték a TAO sportágakat jelenlegi helyzetét javaslatokat fogalmazva meg a 
jövő teendőire is. 

 

A két napos rendezvény összefoglalójaként prof. dr. Borbély Attila a Debreceni 
Egyetem Sportgazdasági-és Menedzsment Tanszékének vezetője, a társrendező 
Magyar Közgazdasági Társaság Sportgazdasági Szakosztályának elnöke elmondta, 
hogy a sport a nemzetközi és nemzeti gazdaságok egyre fajsúlyosabb tényezője, 
egyre nagyobb helyet követel magának az egyes országok költségvetésének kiadási 
és bevételi oldalán egyaránt. 
 
A növekvő követelmények igénylik a megfelelő szakemberek alkalmazását, és 
szükségessé teszik mesterszintű ismeretekkel rendelkező sportközgazdászok 
képzését hazai és nemzetközi szinten egyaránt. 
 
 

Borbély Attila, Ráthonyi - Odor Kinga, Keresztesi Katalin   
 
 
 
 
 
 


